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Voorgenomen verhuizing Mariniers Doorn

Geachte leden van Provinciale Staten,

U hebt in de vergadering van de commissie BEM van maandag 16 apriljl. nadere vragen
gesteld aan loco-commissaris Straat over de stand van zaken rond de voorgenomen
verhuizing van de mariniers van de Van Braam Houckgeestkazerne in Doorn naar
Vlissingen. U hebt mij gevraagd inzicht te geven in de volgende zaken:

1. Omvang (om hoeveel mariniers gaat het precies)
2. Besluitvorming (hoe is deze gelopen, waar staan we nu precies, wat is er nog mogelijk)
3. Welk voor- en nadelen zitten er aan een actieve lobby
4. Met wat voor interventie is de CdK precies bezig en met welke motivatie. Wat is de stand

van zaken?

Ad l: Omvang (om hoeveel mariniers gaat het precies):
Op de vraag, om hoeveel mariniers en gezinnen het gaat, heb ik geen exact antwoord. Het
lijkt in het ieder geval te gaan om tussen de 1800 en 2000 op de kazerne actieve
werknemers. En dat zijn deels mariniers, deels ondersteunend personeel.

Ad 2: Besluitvorming (hoe is deze gelopen, waar staan we nu precies, wat is er nog
mogelijk):
Volgens op 1 meijl. bij de Tweede Kamer binnengekomen antwoorden (kenmerk AH 1932
2018206273) van de staatssecretaris van Defensie op vragen van het Kamerlid Diks (Groen
Links), bevindt het project zich in de fase van de aanbesteding. Op 5 maart jl. is met drie
consortia de dialoog begonnen. Volgens de huidige planning volgt de gunning eind juli 2019.
De ingebruikneming van de nieuwe kazerne is voorzien vanaf begin 2022.
Op de vraag, of het besluit nog terug te draaien is, antwoordt de staatssecretaris dat het
moment van gunning geldt als 'point of no return'. Als Defensie de aanbesteding afbreekt,
dan zal Defensie de consortia die aan de dialoog deelnemen een vergoeding moeten geven
voor de gemaakte kosten. Ook de provincie Zeeland en de gemeente Vlissingen zullen dan
hun inmiddels gemaakte kosten op Defensie willen verhalen. En Defensie is dan een groot
deel van de zelf gemaakte kosten kwijt (tientallen miljoenen euro's, volgens de
staatssecretaris).

Wat de huidige stand van zaken betreft van de planontwikkeling rond de woonwijk die op het
terrein van het Van Braam Houckgeestkazerne is gepland: de gemeenteraad van Utrechtse
Heuvelrug heeft donderdag 8 maart jl. een besluit genomen voor het eindconcept
ontwikkelingskader voor de marinierskazerne Doorn. Met het ontwikkelingskader wordt een
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eigentijdse dorpse woonwijk mogelijk gemaakt binnen de rode contour. ln het
ontwikkelingskader is aangegeven dat met ondezoek naar verkeer, duurzaamheid,
maatschappelijke functies en stedenbouwkunde de uitgangspunten verder verfijnd moeten
worden. Gezamenlijk stellen de gemeente, het Rijksvastgoedsbedrijf en de provincie een
plan van aanpak op voor deze volgende stappen, waarbij burgerparticipatie hier weer
onderdeel van zal zijn. Dit plan van aanpak zal na de zomer gereed zijn.

Bovengenoemd ontwikkelingskader is op 19 december 2017 naar u toegestuurd
(2018RGW21) en 22 januarijl. in de commissie RGW besproken. Eerder bent u over het
proces van herontwikkeling geïnformeerd met de Statenbrief 2015RGW62 en de memoranda
2016RGW20, 2016RGW46 en 2017RGW18. Daarnaast bent u op verschillende momenten
uitgenodigd om u ter plaatste te informeren over de stand van zaken en om aanwezig te zijn
bij participatiebijeenkomsten.

lk zal de gedeputeerde vragen u in de daarvoor bedoelde commissie aanvullend te
informeren over de stand van zaken.

Korte beschrijving van de besluitvorming in 2012: ln een Kamerbrief van 22 juni 2012
(Kamerstuk 32733 no. 70) ter beantwoording van vragen van de Vaste Commissie Defensie
van de Tweede Kamer, gaat de toenmalige minister van de Defensie in op hoe men
uitgekomen is op Vlissingen als verhuisoptie. Het zoeken naar een alternatief voor de Van
Braam Houckgeestkazerne en het Logistiek Complex Maartensdijk, schrijft de minister, is
begonnen in het kader van het herbeleggingsplan, met besparingen als doel. Onderbrenging
van de mariniers op een bestaande kazerne, samen met andere eenheden, zoals op De
Peel, zou een besparing op de exploitatiekosten betekenen, omdat bewaking en beveiliging,
catering en nutsvoorzieningen met andere eenheden zouden kunnen worden gedeeld, tenruijl

twee kazernes zouden worden vrijgespeeld. Maar op De Peel zouden substantiële
investeringen moeten worden gedaan in praktisch algehele nieuwbouw. Bovendien zou
verhuizing naar een verder landinwaarts gelegen locatie voor de mariniers niet logisch zijn.
Nadat Oost-Brabant als mogelijkheid wegviel, bleef de noodzaak een oplossing te vinden
voor de Van Braam Houckgeestkazerne.
ln Doorn, schrijft de toenmalige minister in 2012, zit de kazerne ingeklemd tussen de
bebouwing van Doorn en de natuur en onderzoek naar en overleg met de gemeente

Utrechtse Heuvelrug inzake uitbreidingsmogelijkheden ter plaatse heeft, aldus de brief, niet
het gewenste resultaat opgeleverd. Renovatie van de Van Braam Houckgeestkazerne is,

aldus de toenmalige minister van Defensie, geen oplossing voor het ruimteprobleem.

ln de beantwoording, op 1 meijl., van de vragen van Kamerlid Diks, schrijft de
staatssecretaris dat Defensie eerst jarenlang plannen heeft gemaakt voor de renovatie van
de kazerne in Doorn en overleg heeft gevoerd met de gemeente om meer ruimte te krijgen
voor de ontwikkeling van de kazerne. Ook toen De Peel en Den Helder als alternatieve
locaties waren onderzocht en afgevallen, had Defensie nog steeds een voorkeur voor
behoud van de kazerne in Doorn. Voor het ruimteprobleem werd onder meer bekeken of
onderdelen van het Mariniers Trainingscommando (MTC) elders zouden kunnen worden
ondergebracht, om de druk op de kazerne in Doorn te verminderen. Daarvoor bleken geen
oplossingen voorhanden die geen afbreuk zouden doen aan de operationele inzetbaarheid
van het MTC.

Van het gemeentebestuur van Utrechtse Heuvelrug vernam ik, desgevraagd, dat de
gemeente destijds, op verzoek van Defensie, het bestemmingsplan voor de kazerne heeft
aangepast in 2011 en voorts een businesscase heeft ingediend voor behoud van de
kazerne in Doorn. Dit businessplan is indertijd ook aan leden van de Tweede Kamer
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toegelicht. Sindsdien is er geen contact meer geweest met Defensie. lnmiddels is het aan de
minister c.q. de staatssecretaris om een besluit te nemen ter zake.

Ad 3: Welk voor- en nadelen zitten er aan een actieve lobby:
Deze vraag lijkt ervan uit te gaan dat het hoe dan ook zinvol is om in een of andere vorm te
lobbyen voor behoud van de kazerne in Doorn maar is niet makkelijk te beantwoorden. Wel
wil ik u op voorhand melden dat ik mij kan aansluiten bij wat de burgemeester van Utrechtse
Heuvelrug, de heer Naafs, in de media heeft laten weten. En dat is dat ik het juist acht de lijn
vast te houden dat wij moeten uitgaan van het besluit zoals dat destijds op landelijk niveau is
genomen. lndien het ministerie van Defensie nader overleg wil over de voorgenomen
verhuizing, staan de gemeente en de provincie daarvoor klaar. Maar wel in die volgorde.

Ad 4: Met wat voor interventie is de GdK precies bezig en met welke motivatie. Wat is
de stand van zaken?

lk zorg ervoor dat ik op de hoogte blijf van de ontwikkelingen in deze zaak. Zo heb ik
hierover inmiddels contact gehad met de minister van Defensie, de staatssecretaris van
Defensie, de commandant van het Korps Mariniers alsmede met de commissaris van de
Koning in Zeeland en de burgemeester van Utrechtse Heuvelrug.
Maar feit is en blijft dat het aan de staatssecretaris van Defensie is om een afweging te
maken.
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